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Sags nr. 19-040 Bilags nr  Journal nr.  

Emne  19-040 Ansøgning om orlov fra kommunalbestyrelsen 

 
RESUME: 

Medlem i Kommunalbestyrelsen i Kommune Qeqertalik som repræsentant for Inuit Ataqatigiit Hector L. 
Sørensen, har på grund af ansættelse i ny stilling i en anden by udenfor kommunen, søgt om midlertidig 
orlov som medlem i kommunalbestyrelsen i Kommune Qeqertalik med start fra den 1. september 2019. 
Kommunalbestyrelsen er forpligtiget til at foretage beslutning om ansøgninger om midlertidig orlov fra 
kommunalbestyrelsen samt udpege stedfortræder i henhold til Inatsisartutlov nr. nr. 27 af 28. november 
2016 om valg til kommunalbestyrelser, bygdebestyrelser og menighedsrepræsentanter § 54 stk.  4 . 
 

SAGSFREMSTILLING: 

I henhold til §54 i ovenstående lov om valg til kommunalbestyrelser, bygdebestyrelser og 
menighedsrepræsentanter  stk. 4 står der følgende: “Opgiver et medlem midlertidigt sin bopæl i 
valgkredsen, kan kommunalbestyrelsen bestemme, at den pågældende ikke mister sin valgbarhed og 
således alene skal udtræde af kommunalbestyrelsen, indtil den pågældende på ny tager fast bopæl i 
valgkredsen.”  

 

Den første suppleant,  Bia A. Broberg, for Inuit Ataqatigiit i kommunalbestyrelsen i Kommune Qeqertalik 
vil blive fuldgyldigt medlem. 
Første suppleant har også opfyldt samtlige krav som stedfortræder i henhold til § 1 og § 5 i 
Inatsisartutlov nr. 27 af 28.november 2016 om valg til kommunalbestyrelser, bygdebestyrelser og 
menighedsrepræsentanter.  

 

Medlem af kommunalbestyrelsen Hector L. Sørensen er medlem i: 

 

- Udvalget INOQARFIK 

 

Hector L. Sørensen er ikke suppleant i stående udvalg. 

 

Når medlemmet på ny kan varetage sine kommunale hverv, udtræder stedfortræderen af 
kommunalbestyrelsen. 
  

ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 

Ingen konsekvenser 

 

LOVGRUNDLAG: 

Når et medlem midlertidigt opgiver sin bopæl i valgkredsen, vil den pågældende ikke mister sin 
valgbarhed har denne lovgrundlag:  §54 i loven om valg til kommunalbestyrelser, bygdebestyrelser og 
menighedsrepræsentanter nr. 27, 28. november 2016 § 54, stk. 4. 4. 
 

Suppleanten for medlemmet er valgbar i henhold til §1 og §5  Inatsisartutlov om valg til 
kommunalbestyrelser, bygdebestyrelser og menighedsrepræsentanter nr. 27, 28. november 2016 

 

INDSTILLING: 

Sekretariatet INUA indstiller følgende overfor kommunalbestyrelsen: 

At godkende ansøgning om orlov fra Hector L. Sørensen. 
At godkende første suppleant Bia A. Broberg som suppleant i kommunalbestyrelsen. 
at godkende første suppleant som medlem og suppleant i stående udvalg 
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BILAG: 

Bilag 40-01 Ansøgning om orlov fra kommunalbestyrelsen, Hector L. Sørensen 
 

 
BESLUTNING: 
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Sags nr. 19-041 Bilags.nr. 1 Journal nr.  

Emne 19-041 Nersornaat (Hædersbevisning) i Kommune Qeqertalik 

 
RESUME: 
Der blev igangsat sagsbehandling af køb af en medalje, i forbindelse med uddeling af nersornaat i Kommune 
Qeqertalik, for at kunne opfylde forslag fra medlem i udvalget Timi Tarnilu Kristian Broberg (S). Under 
sagsbehandlingen blev der etableret samarbejde med et firma i Danmark. Der blev givet fire forslag til 
sølvbelagt medalje, der viser kommunevåben for Kommune Qeqertalik samt korsbånd med forskellige 
farver.  
  
SAGSFREMSTILLING: 
Som følge af at udvalget TIMI TARNILU sagsbehandler nersornaat er der udarbejdet forslag til regelsæt brugen 
og uddeling af nersornaat. I forslaget står der blandt andet at der maks kan uddeles nersornaat 12 gange om 
året i samtlige bosteder. Medaljen er sølvbelagt og er udformet med kommunevåben for Kommune 
Qeqertalik. Havet er dybere i udformningen og øerne er en anelse højere end havet. Medaljens udform ser 
udpudset ud. Den sølvbelagte medalje har en rund sølvbelagt ophæng til at binde blå, rød og hvid korsbånd. 
 

 Form 1 med blå og hvid farver 

 Form 2 med rød og hvid farver 

 Form 3 med stort rødt og hvide striber 

 Form 4 med rød og hvid lige 
 
Sammen med medaljen modtager medaljemodtageren et diplom. Diplomet kan indeholde begrundelse for 
tildelingen. Diplomet underskrives af borgmesteren. Bosteder vil henvise modtagere af nersornaat og 
beslutningen vil blive taget af medlemmer i en komité. Budget over nersornaat vedlægges også. 
 
ØKONIMISKE KONSEKVENSER 
Nersornaat og prøver koster omkring 1.657,34,-kr. Gennemsnitlig pris for metalemblem (Sølvbelagt) 165,73,-
kr rund sølvbelagt ophæng koster 49,00,-kr. Det vil sige samlet ca. pris for en medalje: 214,73,-kr 12 personer, 
der bliver henvist som modtager om året vil koste 2.576,76,- kr. om året. 
 
 
INDSTILLING: 
Administrationen kræver overfor udvalget TIMI TARNILU at udvalget udpeger en form, der skal bruges som 
fælles medalje. Der er følgende valgmuligheder: 
 

 Form 1 med blå og hvid farver 

 Form 2 med rød og hvid farver 

 Form 3 med stort rødt og hvide striber 

 Form 4 med rød og hvid lige 
 

 
BILAG: 
Bilag 41-1 Regelsæt om Nersornaat, Nersornaat i Kommune Qeqertalik 
Bilag 41-2 Medajler Billeder form 1,2,3 & 4 
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Beslutning: under mødet i udvalget TIMI TARNILU pr. 03. Juni 2019 
 

Commité, der har den endelige beslutningskompetence, vil have to repræsentanter fra ansatte i INUA 
og tre politikere. 
Der var enighed omkring form 1. Med blå og hvid farver. 
 

 
BESLUTNING: udvalget INUA 18-06-2019 
 

Form 1 er godkendt som indstilling 

 
bESLUTNING: 
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Sags nr. 19-042 Bilags nr.  Journal nr.  

Emne 19-042 Undersøgelse af det psykisk arbejdsmiljø samt trivselsundersøgelse. 

 

RESUMÈ:  

Peter Olsen har ved brev af 7. februar 2019 fremsendt skrivelse til kommunalbestyrelsen med ønsket om at 
der igangsættes en undersøgelse af det psykiske arbejdsmiljø samt at der gennemføres en 
trivselsundersøgelse. 

 
SAGSFREMSTILLING: 

I forbindelse med etableringen og opbygningen af en ny kommune med store ændringer til følge for 
medarbejderne, er det ikke usædvanligt at dette kan påvirke trivslen såvel som det psykiske arbejdsmiljø. 
Det er derfor en god ide at der noget tid efter større rokeringer laves en sådan undersøgelse. I første 
omgang har vi som kommune sat os for at overholde de lovgivningsmæssige forhold og derfor fået flere af 
vores folk til at tage en arbejdsmiljøundersøgelse.  
En trivssels og undersøgelse af det psykiske arbejdsmiljø kræver store forberedelser og typisk også 
inddragelse af ressourcer ude fra for at sikre en god kvalitet af undersøgelserne. Dette er erfaringerne fra 
Selvstyret som i flere omgange har lavet trivselsundersøgelser.  
For at sikre at undersøgelserne også bidrager til nogle fremadrettede initiativer som kan gennemføres i 
forlængelse af undersøgelserne er det vigtigt at undersøgelserne nøje afstemmes i forhold til 
aktivitetsniveauet i kommunen.  
At foretage en undersgøelse på nuværende tidspunkt hvor flere væsentlige funktioner(stillinger) fortsat ikke 
er besat vil ikke være hensigtsmæssigt, idet det undersøgelserne i stort omfang vil være farvet af dette. 
Derudover vil det være hensigtsmæssigt at HR funktionen som skal varetage store opgaver i relation til disse 
undersøgelser samt ikke mindst opfølgning, er kommet bedre på plads. HR funktionen har indtil maj måned 
kun været besat af en enkelt medarbejder i et halvt år, og har travlt med at få bund i almindelige 
personalesager.  
I første omgang bør det undersøges hvilke omkostninger samt ressourcer en undersøgelse som anført vil 
koste og efterfølgende sætte dette af i budgettet for året 2020, således alle medarbejdere er godt 
orienteret om at dette vil blive prioriteret og igangsat.  

 
 

ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 
 
INDSTILLING: 

 
Det indstilles at der laves en undersøgelse af hvor meget en undersøgelse af nævnte karakter vil koste og at 
det indarbejdes i budgettet for året 2020, for at sikre en ordentlig gennemførelse.  
 

BILAG: 

Bilag 42-1 Peter Olsens brev af 7. Februar 2019 
 

BESLUTNING: Den 18. Juni 2019 hold udvalget INUA møde og besluttede at, 

 

Indstilling godkendt  

 
BESLUTNING: 
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Sags nr. 19-043 Bilags Nr  Journal nr.  

Emne 19-043 Boligadministration i Kommune Qeqertalik 

 
RESUME: 
 
Kommunalbestyrelsen godkendte i 2018, at boligadministrationen som udføres af INI skulle sendes i 
udbud, med henblik på at boligadministrationen over en periode skal indarbejdes i kommunal regi. 
Kommunen lavede i forbindelse hermed en aftale med ekstern konsulentfirma som skulle bistå med 
denne opgave. I processen hen mod udarbejdelse af udbudsmateriale konstaterede konsulentfirmaet at 
et udbud ikke med succes vil kunne gennemføres.  
  
SAGSFREMSTILLING: 
 
I foråret 2018 ytrede udvalget INUA et ønske om at kommunen skulle undersøge muligheden for at 
hjemtage boligadministrationsopgaven for de kommunale boliger. Ved udvalgsmødet i august 2018 
godkendtes at opgaven blev sat i udbud. Ved INUA mødet december 2018 blev aftale med ekstern 
konsulent godkendt og i forbindelse med det omkostningerne forbundet hermed.  
 
Lidt historie: 
I forbindelse med gennemførelsen af opgaven blev indsamlet en del historiske oplysninger som der skal 
fremhæves. Tilbage i tid før kommunesammenlægningen i 2009 har nogle af byerne i Kommune 
Qeqertalik forestået boligadministrationen. Historierne viser at det ikke var en succes, hvilket blandt 
andet kom til udtryk i sammenblanding af kommunernes og boligselskabernes økonomi. For en stor del 
af boligafdelingerne betød det at den efterfølgende overdragelse af boligadministrationsopgaven til INI 
at boligafdelingerne ikke havde midler afsat til reparation og vedligehold. Et forhold der frem til i dag 
fortsat udfordre nogle boligafdelinger hårdt.  
 
Opgaven med hjemtagelsen af Selvstyrets boliger til kommunerne har ligeledes bidraget til oplysninger 
som har bidraget til en bedre forståelse af hvorfor kommunens og Selvstyrets boliger 
vedligeholdelsestilstand ser ud som i dag.  Tabellen nedenden for viser at huslejeprisen i Kommune 
Qeqertalik bør stige med 21 % for kommunens boliger hvis det vil sikres at der afsættes tilstrækkeligt til 
reparation og vedligeholdelse af boligmassen. Og som det ligeledes fremgår bør huslejen for Selvstyrets 
boliger stige med 48%. 
 

 
Kilde: Program for Boliger 
 
Alene at give INI ansvaret for at boligerne er dårlige og at serviceringen af beboerne tilsvarende ikke er 
tilfredsstillende er således ikke et rigtigt billede. En stor del af ansvaret ligger i at der i boligafdelingerne 
ikke er tilstrækkelig økonomi til at kunne tilbyde en ordentligt vedligeholdelse og service.  
 
Måden der kan skabes en bedre økonomi hos boligafdelingerne er at øge huslejeniveauet løbende. Som 
det blev nævnt ovenfor er der langt op til den husleje der bør opkræves for at en fornuftig økonomi i 
boligafdelingerne kan opnås.  
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De eksterne konsulenters opgave var at udarbejde udbudsmateriale som anført ovenfor. Ligeledes at 
hjælpe med at udarbejde nye kontrakter med fremtidig samarbejdspartner.  
Med de eksterne konsulenter er udarbejdet “Notat indstilling boligadministration”, som vedlægges.  
Som det fremgår af denne anbefales det at der indgås aftale med INI A/S.  
Anbefalingerne kommer som følge af markedsdialogen der blev udført i foråret 2019. Markedsdialogen 
er vedlagt som bilag.  
 
I forbindelse med gennemgangen af opgaverne forbundet med boligadministrationen har det stået klart 
at der mellem INI og kommunen kunne opnås store forbedringer i kommunikationen og samarbejdet. På 
ledelsesniveau har der i den tidligere Qaasuitsup Kommunia og INI ikke været nogen konstruktiv 
kommunikation.  
 
Der er igangsat arbejde med henblik på indgåelse af aftale således boligadministrationen er sikret fra 1. 
Januar 2020. Det foreløbige arbejde har pt. Afstedkommet bilag som vedlægges følgende indstilling.  
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 
Uændret i forhold til tidligere 
 
LOVGRUNDLAG: 
 
 
INDSTILLING: 
 
Det indstilles at kommunen fortsætter arbejdet med indgåelse af bogligadministrationsaftale med INI, 
med en løbetid af i første omgang 2 år. Dette i overensstemmelse med anbefalingerne fra Deloittes 
konsulenter på området.  Den endelige aftale vil kunne præsenteres i forbindelse med INUA mødet i 
september 2019. 
 
BILAG: 
 
Bilag 40-1 Notat indstilling boligadministration, Kommune Qeqertalik boligadministration mv, 
markedsdialog rapport  
 
Bilag 43-2 boligadministration.  
Bilag 43-3 ejendomsservice. 
Bilag 43-4 vedligeholdelsesplanlægning 
Bilag 43-5 VarmeVandregnskaber  
 
Bilag 43-7: Prisliste 
Bilag 43-8 Boligadministrationsaftale - endelig version 16 08 19 gl 
Bilag 43-9 Databehandleraftale - Endelig version 16 08 19 gl 
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BESLUTNING: 13. september 2019 

 

Hans Aronsen, formanden for Udvalget INOQARFIK godkendte bilag 43-8 og 43-9 d. 13. september, 
indstillingen formandsbesluttes grundet bilagene ikke blev modtaget da udvalget INOQARFIK holdte 
møde d. 06. september 2019. 
 
Næste udvalg INOQARFIKs møde d. 08. oktober 2019 tages dette op som orienteringssag. 

 
 
BESLUTNING: Under mødet i udvalget INUA pr. 20. August 2019 

 

Indstilling godkendt. 

 
 
BESLUTNING: 
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Sags nr. 19-044 Bilags nr  Journal nr.  

Emne 19-044 Oprettelse af areal, der anvendes til at ligge fangstmaterialer og både 

 

RESUME: 

Sagen videresendes til politisk behandling i udvalget Inoqarfik da kommunen vil kunne få mulighed for at 

henvise en bestemt areal 

 

SAGSFREMSTILLING: 

Grundet forundersøgelser af sagen om ATV til AlpinSki, der skulle være finansieret via konto 73-03-40-50-

01, ikke kan laves i dette år, søges der om godkendelse af omplacering af 500.000 kr. til fuldførelse af andre 

mere hasterende sager(, der kan laves i dette år). 

Med henblik på at give midlertidige halet fangstmaterialer og andre materialer op i et bestemt areal, er det 

målet at påfylde en mindre fjord. Dette arbejde kan straks igangsættes i år. Derved kan kommunen henvise 

et bestemt areal til midlertidige ophalede joller, fangstmaterialer og udstyr til ansøgere. 

 

LOVGRUNDLAG: 

 

 Inatsisartutlov nr 17 af 17 november 2010 om planlægning og arealanvendelse. 

 

KONSEKVENSER: 

Byen vil være attraktivt til at komme til, fordi der vil blive færre materialer udenfor de enkelte bygninger, og 

kommunen vil få mulighed for at udsmide ubrugte fangstmaterialer og joller, der ikke er flyttet og som 

ønskes smidt. Dette vll være med til at gøre byen mere smukt  

 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 

Udgifter til etablering af arealet 485.000 kr.  

 

SAGSBEHANDLING: 

Kommunalbestyrelse 

 

INDSTILLING: 

Administrativt personale giver følgende råd til udvalget INOQARFIK 
 

Driftsomkostninger på 500.000 kr. fra konto 73-03-40-50-01 i Qeqertarsuaq omplaceres til 

arealarbejdet. 

 

PERIODE: 

Arbejdet kan igangsættes i slutning af september og fortsætte til slutning af oktober. 

 

BILAG: 

 
Bilag 44-1 73-03-40-50-01 Projektering    500.000 kr. 
Bilag 44-2 Tilbud ny bådplads Qeqertarsuaq 
Bilag 44-3 Båd og fiskeriudstyr plads - Qeqertarsuaq 
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BESLUTNING: Udvalget INOQARFIK 6. september 2019 

 

Indstilling godkendt. At omplacere midler fra konto 73-03-40-50-01 til konto 72-17-40-50-01. 

 

BESLUTNING: Udvalget INUA 20. september 2019 

 

Indstilling godkendt.  

 
BESLUTNING:  
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Sags nr. 19-045 Bilags nr  Journal nr.  

Emne 19-045 Nedrivning / afbrænding af B-415 (lager) 

 

RESUME: 

Kommunal ejendom B-415 der var anvendt som lagerbygning er ramt af skimmelsvamp og er rådden, derfor 

sendes sagen til politisk behandling i udvalget Inoqarfik med henvisning til nedrivning. Brandfolk har på 

grund af manglende øvelsessteder henvist til at lade brandfolk afbrænde som øvelse. 

 

SAGSFREMSTILLING: 

Bygningen B-415 der har været brugt som lager i de senere år, har nu fået utæt tag med det resultat at 

samtlige møbler i huset er blevet ramt af fugt og er blevet ubrugelige, derfor sendes ansøgning om at få 

huset nedrevet, da det er blevet at det ikke vil kunne betale sig at renovere huset. 

 

LOVGRUNDLAG: 

 

 Inatsisartutlov nr 13 af 26 maj 2010 om byggeri. 

 Inatsisartutlov nr 17 af 17 november 2010 om planlægning og arealanvendelse. 

 

KONSEKVENSER: 

Huset B-415 er blevet vurderet til uegnet og totalnedrivning er den billigste løsningsmodel. Huset henvises 

ikke til salg, da det er ramt af massiv fugt. 

 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 

Udgifter til el og varm vil ophøre og vil blive sparet. 

 

SAGSBEHANDLING: 

Kommunalbestyrelse 

 

INDSTILLING: 

Administrativt personale giver følgende råd til udvalget INOQARFIK 
 

- at B-415 i Qeqertarsuaq bliver frataget ibrugtagningstilladelse og bliver totalnedrevet/ 

afbrændt. 

- At ansøgning om afbrænding fra brandfolk bliver godkendt. 

 

BILAG: 

 

 

BESLUTNING: Udvalget INOQARFIK 6. september 2019 

 

Indstilling godkendt.  

 

BESLUTNING: Udvalget INUA 20. september 2019 

 

Indstilling godkendt.  
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BESLUTNING: 

 

 

 
  



Ataats. nr. 19 -30/09/2019 Kommunalbestyrelse AH Qupp. 16 / 52 

 

Sagsnr. 19-046 Bilags Nr 3 Journal nr.  

Emne 19-046 Forslag til anskaffelse af brandmateriel, der er velegnede til brandslukning af 
naturbrande. 

 

RESUME: 

Aqqa Samuelsen har sendt forslag til drøftelse, Kommune Qeqertalik har ingen egnede brandmaterialer til 

brandslukning af naturbrande. Derfor mener han at det ville være naturligt at anskaffe beredskabs- og 

brandmaterialer til Kommune Qeqertalik, der kan bruges til brandslukning af naturbrande. 

 

SAGSFREMSTILLING: 

 

Naturbrande er blevet mere synlige i de senere år. Qeqertaasaq havde omfattende naturbrand for to år 

siden. Og her i år har der været udfordringer med at slukke den omfattende naturbrand nordøst for Sisimiut 

i Kangerluarsuk Tulleq.  

 

Naturbrande er alvorlige og det kan være udfordrende at slukke disse uden egnede slukningsmaterialer, da 

landjordens lag normalt brænder under en naturbrand. Naturbrand kan i værste fald ikke slukkes, når man 

ikke har egnede slukningsmaterialer. Når naturbrand ikke er blevet slukket kan flammen i landjordens lag 

blive til ild i vinterhalvåret og blive til omfattende brand om næste sommer, i følge beredskabschef i 

international beredskab i Danmark, Jens Oddershede og kan blive omkostelig katastrofe for et samfund, 

hvis naturbranden ikke kan blive slukket.  

 

Det er nødvendigt at lave undersøgelse og vurdering af om at udarbejde plan for at forebygge massive 

naturbrande samt mulighed for at anskaffe velegnede slukningsmaterialer til naturbrande. 

 

Jeg mener at det er uundgåeligt at anskaffe egnede slukningsmaterialer til Kommune Qeqertalik, der står til 

rådighed for at blive anvendt til naturbrande til  enhver tid. 

Udvalget INOQARFIK bør tilkendegive deres mening om at der skal anskaffes slukningsmaterialer til 

naturbrande skal være specielle materialer, der omfatter spyd til landjorden, til Kommune Qeqertalik. 
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Af hensyn til anskaffelse af egnede slukningsmateriel til naturbrande kan der etableres et tæt samarbejde 

med Grønlands beredskabsudvalg og Selvstyret.  

 

Prisen og udvalg af slukningsmaterialer til naturbrande bør undersøges. Udvalget INOQARFIK bør danne 

grundlag til at udarbejde budgetoverslag til de næstkommende år for at realisere udvikling af 

sikkerhedsmæssige foranstaltninger, der efterfølgende videresendes til behandling i udvalget INUA, og det 

vil være på sin plads at sagen bliver fremlagt for kommunalbestyrelsen som behandlingssag efter endt 

planlægning. 

 

LOVGRUNDLAG: 

Inatsisartutlov nr. 14 af 26. maj 2010 om redningsberedskabet i Grønland og om brand- og 

eksplosionsforebyggende foranstaltninger 

 

KONSEKVENSER: 

 

ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 

 

SAGSBEHANDLING: 

Kommunalbestyrelsen 

INDSTILLING: 

Sekretariatet indstiller, at forslaget bliver forkastet,  da Selvstyret allerede har anskaffet slukningsmaterialer 

til naturbrande. 

 

BILAG: 

 
Bilag 46-1 Forslag fra Aqqa Samuelsen 
Bilag 46-2 Pressemeddelelse 
 
 
BESLUTNING: 6. september 2019 udvalget INOQARFIK 

 

Indstilling godkendt. 

Derudover ønsker udvalget INOQARFIK at brandfolk i Kommune Qeqertalik skal få mulighed for at 

deltage i landsdækkende udviklingstiltag for brandfolk. 

 
BESLUTNING: 20. september 2019 udvalget INUA 
 

Indstilling godkendt 

 
BESLUTNING: 
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Sagsnr. 19-047 Bilags Nr 1 Journal nr. 72.01.01.01. 

Emne 19-047 Forslag til kvote for nar-og hvidhvaler 

 

RESUME: 

Hector L. Sørensen har givet forslag til kvote for nar-og hvidhvaler i Kommune Qeqertalik (19-1). 
 
SAGSFREMSTILLING: 

Forslagsgiveren har givet følgende grundlag: 

 Bedre økonomi ved at forhøje antallet af kvoter til søfarende erhvervsfolk.  

 At sikre at der er nok kød og mattak i Kommune Qeqertalik.  

 At der kvoten bliver harmoniseret på baggrund af indbyggertal i byerne. 

 Med henblik på at stoppe mundtlig chikane af søfarende lokale erhvervsfolk, der bliver anset for at 

udøve tyveri eller udøver ulovlig fangst. 

I henhold til § 4 i Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 27. januar 2017 skal Naalakkersuisut fastsætter et eller 

flerårige kvoter for fangst af hvid- og narhvaler, særskilt for hver bestand. Fastsættelsen af kvoter sker med 

hensyntagen til følgende: 

 1) Internationale aftaler, der er indgået med henblik på ressourcernes bevarelse og reproduktion. 

 2) biologisk rådgivning. 

 3) brugerviden, og. 

 4) høring af Fangstrådets medlemmer og kommunerne. 

 Fortsættelse af denne bekendtgørelse: 

§ 5 Bestandene er geografisk afgrænset . 

Stk. 2.  2 Fastsættelse af fangstområder sker på baggrund af den nyeste viden om hvordan bestandene er 

geografisk afgrænset. 

§ 6 Fordeling af kvoter foretages af Naalakkersuisut  efter høring af samtlige medlemmer af Fangstrådet og 

kommuner.  

I § 6 står der også Indenfor en geografisk afgrænset bestand af hvid- eller narhvaler, kan kvoter fastsættes 

på kommunalt-, forvaltningsområde- og bygdeniveau. 

Kommune Qeqertalik har fået tildelt 80 narhvaler for år 2019, hvor af 38 endnu ikke er blevet fanget 

Registrering af fanget narhvaler i 2019: 

Qeqertarsuaq 6 

Qasigiannguit 2 

Aasiaat 23 

Kangaatsiaq 11 

 

Registreret af fangst hvidhvaler i 2019: 

Qeqertarsuaq 16 

Qasigiannguit 0 

Aasiaat 23 

Kangaatsiaq 15 
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Naalakkersuisut vil foretage beslutninger omkring tildeling af kvoter i henhold til Selvstyrets bekendtgørelse 

nr. 3 af 27. januar 2017 om beskyttelse og fangst af hvid- og narhvaler samt Landstingslov nr. 12 af 29. 

oktober 1999 om fangst og jagt. 

LOVGRUNDLAG: 

 Selvstyrets bekendtgørelse nr 3 af 27 januar 2017 om beskyttelse og fangst af hvid- og narhvaler. 

 Landstingslov nr. 12 af 29. Oktober 1999 om fangst og jagt 

 

KONSEKVENSER: 

Udvalget Inoqarfik vil udarbejde skrivelse til departementet for fiskeri, fangst og landbrug, da det er den 
instans der foretager beslutninger omkring kvoter. 
 
SAGSBEHANDLING: 

Kommunalbestyrelsen 
 

INDSTILLING: 

Sekretariatet foreslår udvalget 

 At APNN kontaktes med henvisning til at revurdere situationen. 

 

BILAG: 

 

Bilag 47-1Forslag fra Hector L. Sørensen 

 

BESLUTNING: Den 09. august 2019 holdt udvalget INOQARFIK og besluttede at,  

Indstilling godkendt. Det indstilles at udvalget retter henvendelse til APNN på baggrund af sagen, der skal 

gives forslag til Naalakkersuisut med henblik på at afholde seminar for fangere, og mulighed for at lade 

udvalget INOQARFIK tage på orienteringsrejse til Canada skal undersøges, rejsens formål vil være at 

undersøge metoder for kvotetildeling samt fangstmetoder i Canada. 

 
BESLUTNING: 20. september 2019 udvalget INUA 
 

Indstilling er godkendt, at der skriftligt henvendes til APNN, om at der tilføjes flere i kvoten. 

 
BESLUTNING: 
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Sagsnr. 19-048 Bilags Nr. 2 Journal nr. 75.00.02 

Emne 19-048 Fangstbetjent 

 

RESUME: 

Kristian Broberg har sendt forslag til behandling pr. 11. Juli 2019, forslaget indeholder at der snarest skal 

udarbejdes samarbejdsaftale mellem Kommune Qeqertalik og Avannaata Kommunia omkring oprettelse af 

jagtbetjent.  

 

SAGSFREMSTILLING: 

Forslagsgiveren har begrundet sit forslag med at der er øjensynlig miljøforurening ved ørredsteder i 

Qeqertarsuaq halvø, og forureningen ligger på landjorden og havet (20-1) Derfor bør Kommune Qeqertalik 

arbejde for at oprette jagtbetjent. Og dertil bliver der givet forslag til at der etableres samarbejde med 

Avannaata Kommunia.  

Kristian Jeremiassen har pr. 22.august 2018 givet forslag til oprettelse af jagtbetjent  (20-2). Forslagsgiveren 

har begrundet sit forslag med at man er begyndt at støde på dræbte og efterladte moskusokser (20-3). Og 

dette forslag blev behandlet i udvalget Inoqarfik pr. 5. September og der blev sendt skrivelse til 

departementet efterfølgende. Skrivelsen er til dags dato endnu ikke blevet besvaret af departementet.  

I henhold til § 2 i Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 28 af 30. oktober 1998 om jagt- og fiskeribetjentes 

opgaver og beføjelser skal betjenten også holde tilsyn med kommunale kommunale vedtægter.  

Naalakkersuisut er tilfreds med antallet af jagt- og fiskeribetjente, dette kan læses i svar på § 37 spørgsmål 

fra 2016 (20-4). Dette er også blevet fastholdt i svaret fra forår 2019 (20-5). Jf. bilag (20-4) er der ansat 

jagtbetjente i følgende steder: Nuuk, Maniitsoq, Sisimiut, Ilulissat, Upernavik og Ittoqqortoormiit. Jr. (20-6) 

KANUAANA har i alt ni fartøjer. Fra 2014 til 2018 har man lejet to fartøjer fast i Ilulissat, og havde haft tre 

ansatte. 

I forslag til vedtægt for ørredfangst i Kommune Qeqertalik er der forslag til at medbringe samtlige affald fra 

fangstområdet (20-7) 

 

LOVGRUNDLAG: 

 Landstingslov nr. 12 af 29. Oktober 1999 om fangst og jagt 

 Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 28 af 30. oktober 1998 om jagt- og fiskeribetjentes opgaver og 

beføjelser 

 

KONSEKVENSER: 

Sekretariatet skal udarbejdes veldokumenteret skrivelse til departementet. Kommunalbestyrelsen vil 

opfordre borgerne til ikke at udøve miljøforurening. Der skal indledes samarbejde med Avannaata 

Kommunia omkring denne problemstilling, da denne kommune også benytter sig af fangstområderne. 

 

ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 

Ingen 

 

SAGSBEHANDLING: 

Kommunalbestyrelsen 

 

INDSTILLING: 

Sekretariatet foreslår udvalget 

1. At sekretariatet foretager undersøgelse og kontakter departementet på senere tidspunkt.  

2. Der skal indledes samarbejde med Avannaata Kommunia omkring denne problemstilling, da 

denne kommune også benytter sig af fangstområderne. 
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3. Kommunalbestyrelsen sender udmelding til borgerne i Kommune Qeqertalik om at der ikke må 

udøves miljøforurening. 

 

BILAG: 

Bilag 48-1 Forslag fra Kristian Broberg 11. Juli 2019 

Bilag 48-2 Forslag fra Kristian Jeremiassen 22. August 2018 

Bilag 48-3 Billede, dræbte moskusokser, der bare er blevet efterladt i Qasigiannguit 

Bilag 48-4 Svar på § 37 spørgsmål af 2016 

Bilag 48-5 Svar på § 37 spørgsmål af 2019. 

Bilag 48-6 Svar fra KANUAANA 

Bilag 48-7 Forslag til vedtægt for ørredfangst i Kommune Qeqertalik 

 

BESLUTNING: Den 09. august 2019 holdt udvalget INOQARFIK møde og besluttede at, 

Indstilling godkendt 

 
 
BESLUTNING: 20. september 2019 udvalget INUA 
 

Indstilling godkendt. 

Indstilling pkt. 2 ændres således: Avannaata og Qeqqata Kommune skal søge samarbejde om denne, 

da begge bruger samme fangstpladser. 

 
 
BESLUTNING: 
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Sagsnr. 19-049 Bilags Nr 3 Journal nr. 73.15 

Emne 19-049 Forslag til at foretage undersøgelse af om der kan indføres gondoler i 
Qeqertarsuaq 

 

RESUME: 

Hector Lennert Sørensen og Timooq Mølgaard giver forslag til at foretage undersøgelse af om der kan 
indføres gondoler ved skiliften i Qeqertarsuaq (21-1) 

 
SAGSFREMSTILLING: 

Grundet manglende gondolbane i Grønland vil det blive nødvendigt at foretage særlig undersøgelse af om 

der er mulighed for at indføre en bane, når og hvis kommunalbestyrelsen skulle godkende forslaget.  

LOVGRUNDLAG: 

 Inatsisartutlov nr. 9 af 22. november 2011 om beskyttelse af miljøet 

 Selvstyrets bekendtgørelse nr. 10 af 10. oktober 2013 om anvendelse af motoriserede 

befordringsmidler 

 Inatsisartutlov nr 17 af 17 november 2010 om planlægning og arealanvendelse. 

 Inatsisartutlov nr. 13 af 26. maj 2010 om byggeri 

KONSEKVENSER: 

Størrelse af sagen vil blive undersøgt yderligere, såfremt der skal foretages undersøgelse. Herunder budget 
over banen, driftsomkostninger, budget, markedsplan, forsikringsforhold, infrastruktur, planer for 
Naalakkersuisut samt lovgrundlag. 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 

Byggeri af gondolbaner i turistområder koster normalt omkring 100.000.000 og 300.000.000 alt efter deres 
størrelse. Og fornyelser af disse koster normalt omkring 50.000.000kr. Såfremt der skal foretages 
undersøgelse i Kommune Qeqertalik vil det koste ca. 4 % af det samlede beløb. Sådan en sag som denne er 
ret speciel i Grønland og der skal ske koordinering af rådgivere omkring sagen, derfor vil udgifter til 
undersøgelsen ligge højt. Der forventes at en undersøgelse vil koste ca. 4-12 mio. Kr..  
SAGSBEHANDLING: 

Kommunalbestyrelsen 
 

INDSTILLING: 

Sekretariatet giver følgende råd til udvalget INOQARFIK 

 at forkaste forslaget 

BILAG: 

Bilag 49-1Forslag fra Hector L. Sørensen og Timooq Mølgaard 

 

BESLUTNING: Den 09. august 2019 holdt udvalget INOQARFIK møde og besluttede at, 

Indstilling forkastet, formanden godkender indstillingen, da borgernes levevilkår i dagens Grønland 

ikke er passende for forslaget, flertallet ønsker at sende sagen til behandling i kommunalbestyrelsen. 

 
BESLUTNING: 20. august 2019 udvalget INUA 
 

Tilføjes i ønskelisten for 2020 

 
BESLUTNING: 
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Sags nr. 19-050 Bilags nr  Journal nr. 23.00 

Emne 19-050 Forslag til at gøre vejen Frederik Lyngep aqquserna i Aasiaat bredere 

 

RESUMÈ: 

Peter Olsen, IA, har givet forslag til at gøre vejen Frederik Lyngep aqquserna i Aasiaat bredere (22-1).  

Han begrunder sit forslag med at den pågældende vej er bekymrende og når der er fuld biltrafik på vejen, 

når eleverne er på vej til skolen. 

 

SAGSFREMSTILLING: 

Den pågældende vej i Aasiaat løber fra Pisiffik og mellem tøjbutikken Anuni, boligblokke og legeplads. (22-3) 

Forslagsgiveren påpeger at mange forældre har klaget over den i de senere år, da de mente at vejen føltes 

utrygt, og deres klager omfattede taxaer og andre biler kører genne vejen og er til fare for børn. Inoqarfik i 

Aasiaat har ikke modtaget klager vedrørende denne. Der er ingen administrative planer for Frederik Lyngep 

aqquserna fra sagsområdet Inoqarfik. Derfor vil forslaget, såfremt det skulle blive godkendt, implementeret 

i listen for anlægsønsker for 2020. 

Den anden mulighed i 2019 er at lukke af for biltrafik i tidsrummet  07:00-09:00 i den pågældende vej og 

tillade trafik for gående. 

Såfremt dette skulle være tilfældet skal forslaget sendes ud til høring blandt alle gående personer og 

sikkerhedsfolk.  

 

LOVGRUNDLAG: 

 Inatsisartutlov nr. 16 af 17. november 2010 om byggemodning, offentlige kloakledninger og 
offentlige veje 

 Inatsisartutlov nr 17 af 17 november 2010 om planlægning og arealanvendelse. 

 

KONSEKVENSER: 

Såfremt den pågældende vej skulle gøres bredere, især for at blive mere sikker for gående børn, vil det blive 

nødvendigt at udarbejde plan for vejudbygningen.  

Den pågældende vej, Frederik Lyngep aqquserna, vil blive mere sikker, hvis der bliver lukket af for biltrafik i 

tidsrummet 07:00 og 09:00 om morgenen. Vejen vil stadigvæk fungere som sikkerhedsvej for brandvæsnet, 

politiet og ambulancekørsel. 

 

ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 

Der er ingen økonomiske konsekvenser for 2019. Men vil blive implementeret til listen over anlægsønsker. 

Forventede omkostninger til denne vil blive undersøgt, hvis denne først skulle blive implementeret i listen 

over anlægsønsker for 2020. 

 

SAGSBEHANDLING: 

Kommunalbestyrelsen 
 

INDSTILLING: 

Sekretariatet giver følgende råd til udvalget INOQARFIK 

For det første skal vejen Frederik Lyngep aqqutaa undersøges om denne kan lukkes af for biltrafik i 

tidsrummet 07:00 - 09:00 om morgen ved at afholde høring og senere behandles i udvalget 

Inoqarfik. 

Og det andet skal forslag til at gøre vejen Frederik Lyngep aqquserna bredere implementeres i listen 

for anlægsønsker. 
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BILAG: 
 
Bilag 50-1 Peter Olsen, IA, forslag 
Bilag 50-2 Politivedtægt Kommune Qeqertalik 
Bilag 50-3 Frederik Lyngep aqqutaa, Nunagis.gl 
 
 
 
BESLUTNING: Under mødet i udvalget INOQARFIK pr. 09. August 2019  

 

Indstilling om at lukke vejen i tidsrummet 07:00 – 09:00 blev forkastet. Der skal afholdes høring om 

hvad der skal ske med vejen i fremtiden, og ønsket om at gøre vejen bredere skal implementeres i 

listen over anlægsønsker. 

 
BESLUTNING: Under mødet i udvalget INUA pr. 20. August 2019 

 

Indstilles til at blive implementeret i listen over anlægsønsker for 2020. 

 
 
BESLUTNING: 
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Sags nr. 19-051 Bilags nr  Journal nr. 00.49 

Emne 19-051 Første behandling af forslag til vedtægt om fiskeri efter fjeldørred i 
Kommune Qeqertalik 

 
RESUMÈ: 

Forslag til vedtægt om fiskeri efter fjeldørred i Kommune Qeqertalik ligger nu klar til første behandling (23-
1). 
 
SAGSFREMSTILLING: 

Forslag til vedtægt om fiskeri efter fjeldørred i Kommune Qeqertalik er blevet udarbejdet i henhold til 
Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 20 af 25.august 2005 om fiskeri efter fjeldørred. I det tidligere vedtægt 
om fiskeri efter fjeldørred i Qaasuitsup Kommunia står der at Kuannersuit ved Qeqertarsuaq halvø er fredet 
i fem år (23-2). 
I forslag til vedtægt er der ingen forslag til fredning. Under høringsperioden, der blev afviklet i sommeren 
2019, blev der modtaget svar fra AAPP Attu, hvor fredning blev kritiseret (23-3). 
 
LOVGRUNDLAG: 

 Hjemmestyrets bekendtgørelse nr 20 af 25 august 2005 om fiskeri efter fjeldørred 
 
KONSEKVENSER: 

Såfremt forslag til vedtægt om fiskeri efter fjeldørred i Kommune Qeqertalik skulle blive godkendt vil 
forslaget blive sendt til analyse i justitsdepartementet og sendes til genhøring blandt borgerne. Når 
høringsperioden er ovre hos udvalget Inoqarfik vil forslag til vedtægt videresendes til behandling i 
kommunalbestyrelsen. 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 
Ingen. 
 
SAGSBEHANDLING: 

INOQARFIK 
 
INDSTILLING: 

Sekretariatet giver følgende råd til udvalget INOQARFIK 
at forslag til vedtægt bliver godkendt og sendes til departement for justits med efterfølgende sendt til 
høring. 
 
BILAG: 
 
Bilag 51-1 Forslag til vedtægt 
Bilag 51-2 Vedtægt for fiskeri efter fjeldørred i Qaasuitsup Kommunia 
Bilag 51-3 Svar fra AAPP Attu 
 
BESLUTNING: Under mødet i udvalget INOQARFIK pr. 09. August 2019 

 

Indstillingen blev forkastet, forslag til vedtægt for fjeldørred skal gensendes til høring, for at kunne få 

flere høringssvar. Høringssvar fra borgerne i Attu skal vedlægges. 

 
BESLUTNING: Under mødet i udvalget INUA pr. 20. August 2019 

 

Forslag til vedtægt for fjeldørred skal i Kommune Qeqertalik skal genbehandles. 
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BESLUTNING: 
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Sag nr. 19-052 Bilags nr.:  Journal nr.  

Emne 19-052 Flytning fra skolehjemmet til Produktionsskolen i Aasiaat 

 
SAGSFREMSTILLING: 
 
Skolehjem for bygdeelever i Kommune Qeqertalik bliver normalt kaldt som skolehjem ligger til huse i Blok 5 
ved Juuliaannap aqqutaa, er forfalden og er ikke længere boligegnet i henhold til analysevurdering fra 
departementet for uddannelse, kultur og forskning i Selvstyret af 2011.  
 
Øverste sal i boligblokken benyttes som almennyttig lejebolig, lejerne i disse boliger er blevet flyttet til andre 
boliger på grund af at hele blokken var blevet uegnet som lejebolig da denne var befænget af skimmel, men 
der har ikke været muligt at finde andre bofællesskab for bygdeelever, der boede i skolehjemmet, da der var 
ingen andre bofællesskab til 25 personer. 
 
Skolehjemmet er uegnet til at bo i, og INI A/S kan ikke tilbyde en så stor bolig til rådighed med det samme, 
på baggrund af dette sendes ansøgning om at leje ungdomskollegiet, der kan have 21 unge beboere i alderen 
18 til 30 og denne ligger under produktionsskolen i Majoriaq regi i Kommune Qeqertalik, som skolehjem for 
bygdeeleverne.  
 
Servicering af kommende elever i Produktionsskolen er nu blevet overdraget til kommunen og derfor er der 
ingen elever, der vil kunne starte i begydelsen af august som "i gamle" dage. Der vil blive afviklet normal 
undervisning i undervisningslokaler i Produktionsskolen i Aasiaat. Køkkenpersonalet i skolehjemmet vil flytte 
med, og skal arbejde med ansatte i Produktionsskolen, hvor opgaverne vil blive uddeleret og planlagt i 
fællesskab.  
 
Elevhjemmet for Produktionsskolen ligger i Pujooriarfup saqqaa 2, hjemmet har 13 værelser i alt, 5 af disse 
er beregnet til enlig, (som også kan have køjesenge) 8 topersoners værelser, der kan bo 21 elever i alt. Der er 
i alt skrevet 22 bygdeelever på listen over de personer, der ønsker at tage undervisning i næste skoleår.  
 
Når dette hjem bliver godkendt til at blive skolehjem kan en plads, der er placeret ved bad og toilet, blive 
rekonstrueret til et hjem for tilsynsførende, derved kan hjemmet have plads til i alt 20 elever.  
 
Ordning af tilsynsførende vil blive udformet i samarbejde med ledelsen i Gammeqarfik. Elev for 
Produktionsskolen havde haft til formål at give et hjem for de elever, der bor udenfor vores kommune. 
 
Men der er dog forventning om at ansatte tre, hvis der skal ansættes faglærte pædagoger på døgnbasis. Dette 
blev behandlet og godkendt under mødet i udvalget INUIT pr. 07.12.2018 og blev behandlet i INUA med 
henvisning til godkendelsen (14. December 2018) . Og de skal skiftevis arbejde på døgnbasis. 
Ud over disse er der allerede ansat madmor i Produktionsskolen, der vil kunne hjælp ved at sørge for morgen- 
og aftenholdet, og de personer er blevet ansat til at stå for vækning om morgen og afholdelse af aktiviteter i 
byen. 
Man vil benytte lejligheden til at orientere om at tilsynsførende i skolehjemmet har sendt deres ansøgning 
om fratrædelse.  
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Økonomiske konsekvenser: 
 
Driftsudgifter til Pujooriarfik: 
 
Varme.:……………………………………………………………………….Kr.  7.350,- 
Til el.:…………………………………………………………..Kr.  7.650,-  
Udgifter pr. måned::                                                     15.000,- 
 
Driftsudgifter om året, Pujooriarfiup Saqqaa 2: Kr. 99.150,- 
Denne udgiftspost er allerede medberegnet i driftsudgifter.  
 
 
Udgifter til skolehjem B-689 (Blok5, ungbo, Skolehjem2): 
 
Leje, vand og varme pr. måned:……………Kr. 34.708,- 
El pr. måned:……………………………………..Kr.   5.400,- 
Udgifter pr. måned:                                                     Kr. 40.108,- 
 
Samlet udgifter på i alt  kr 481.296,-  til skolehjemmet B-689 om året vil med denne blive sparet. To madmor, 
der står for hjælp til madlavning, huslig opgaver, vækning og andre personlig behov, bliver aflønnet via konto 
38-01-12-01-11 derfor kan man administrativt arbejde for at overføre 400.000,00 kr om året til konto 51-11-
10-01-11. Og: der gives forslag til at overføre årsløn for underviser i køkkenet ved Produktionsskolen på kr. 
330.000,- fra konto 38-01-12-10-11 til konto 51-11-10-10-11 
Aflønning af to tilsynsførende bliver betalt via konto for aflønning af lærere i Gammeqarfik i Aasiaat, konto: 
51-01-10-01-10 og er estimeret til 700.000,- kr. Selv om man kan sige at der vil blive besparelse på 481.296 
kr, vil reorganisering af skolehjemmet tillægge aflønning af tre faglærte pædagoger, der vil arbejde på skift i 
døgnbasis og dette tillæg vil koste 1.118.ooo,-kr, derfor vil der være et samlet udgift på ca. 636.704 kr.. Denne 
lejlighed skal benyttes til at orientere om at udgifter til forsikring af ejendommen B-689 bliver betalt af 
Selvstyret.  
 
INDSTILLING: 
 
Administrationen indstiller overfor udvalget INUIT at udvalget godkender af henvisning om flytning af 
skolehjemmet til bygdeelever til Produktionsskolens elevhjem. Godkendelsen vil betyde at skolehjem2 (blok 
5) vil blive flyttet til Produktionsskolen. Personalet i Gammeqarfik, skolehjemmet og Produktionsskolen, og 
eventuel med hjælp fra personalet i entreprenørafdelingen, vil sørge for at flytte senge, møbler og mad. Dette 
vil blive koordineret fra sagsområdet Inuit og Sullissivik. 
 
BILAG: 
 
Bilag 52-1 Udvalget INUA, 14. December 2019 referat 18-080 
Bilag 52-2 Redegørelsen om skolehjem Den 12. April 2012. 
Bilag 52-3 Rapport skolehjemme af: Mads Reimer 02.04.2019 
Bilag 52-4 13-2018 INUIT dagsorden sag nr 18-104 

 
BESLUTNING: Under mødet i udvalget INUIT pr. 07. August 2019  
 

Indstillingen blev godkendt 
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BESLUTNING: Under mødet i udvalget INUA pr. 20. August 2019 

 

Indstilling godkendt. 

 
 
BESLUTNING: 
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Sags nr. 19-053 Bilags nr  Journal nr.  

Emne  19-053 Betalingsfri måned for dagstilbud 

 
RESUME: 
Hermed videresender jeg forespørgsel om december måned i dette år skal være betalingsfri måned for 
forældrebetaling i dagstilbud i Kommune Qeqertalik. 
Grundet få sommerferiedage for børn i flere år er det besluttet at december måned skal være 
betalingsfri måned og at det skal være målet at lade børn holde sommerferie. Man anstrenger sig for at 
nå målet ved at åbne op for at give betalingsfri dage når forældre holder ferie sammen deres børn.  
 
SAGSFREMSTILLING: 
Forældrene ønsker at bevare fremgangsmåden i 2019, der blev indført ved oprettelse af Kommune 
Qeqertalik, på baggrund af dette bliver nu fremlagt for politikere som beslutningssag, mange forældre 
har gavn af en betalingsfri måned, med barnet i centrum bliver der brugt flere midler til barnet i 
december måned, fordi forældrene sparer penge. 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 
Børnehaver, vuggestuer og dagplejere i Kommune Qeqertalik passer tilsammen 507 børn. 
Forældreindkomst for årsplan 2019 ser således ud: jf. nedenstående, årsplan for 2018 og redegørelse for 
indkomstår 2018 kan ses i det.  
 
Budget for forældrebetaling 
   2019  2018 budget 

2018 
regnskab  

     ( i kr. 1000)    
Kangaatsiaq    -260  -229  -238.454,00 

Attu     -136  - 64  -124.569,00 

Niaqornaarsuk    -98  -83  -90.007,00 

Ikerasaarsuk    -40  -24  -36.223,00 

Iginniarfik     -4  -4  0,00 

Aasiaat     -2439  -2378  

-
2.185.098,50 

Kitsissuarsuit    0  -98  -58.795 

Akunnaaq    -42  -31  -38.872 

Ikamiut     -103  -42  -94.516,00 

Qasigiannguit    -818  -613  -750.064,00 

Qeqertarsuaq    -464  -393  -425.506,50 

Kangerluk    -19  -19  0,00 

Årsberegning  =       -4423  -3978  

-
4.042.105,00 
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Ved gennemsnitlig beregning af udgifter for 2018 i Kommune Qeqertalik blev beløbet for betalingsfri måned, 
december måned, fundet og det drejer sig om gennemsnitlig beregning på kr.336.842, der skulle som 
forventet være indkomst beløb for december måned. 

 

 

LOVGRUNDLAG: 
Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 4. februar 2011 om takstbetaling for pædagogisk udviklende 
kommunale dagtilbud til børn i førskolealderen 
 
INDSTILLING:  
Sekretariatet henviser godkendelse at lade december måned til at være betalingsfri måned for forældrene 
vedrørende dagstilbud i Kommune Qeqertalik. 

 
 
BILAG: 

 
 
BESLUTNING: Under mødet i udvalget INUIT pr. 07. August 2019  
 

Indstilling godkendt, videresendes til udvalget INUA 

 
 
BESLUTNING: Under mødet i udvalget INUA pr. 20. August 2019 

 

Indstilling godkendt. 

 
 
BESLUTNING: 
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Sags nr. 19-054 Bilags nr  Journal nr.  

Emne 19-054 Tillægsbevilling ansøgning fra Beredskab i Kommune Qeqertalik 

 
SAGSFREMSTILLING: 
 
Da man sendte budgetforslag for 2019 blev budgetforslaget ikke havde haft indflydelse dvs. ikke blev 
bevilliget ud fra forslag. Bevilling for 2019 var sket ud fra regnskabsresultaterne fra 2018 hvilket tydelig 
fremgår på driftskonti i budgettet (Indtægter for Aasiaat konto 2501107920 samt indtægter for 
Qasigiannguit konto 2501307920) det kan konstateres at man har fastsat beløbene ud fra forrige års 
indtægter. Qasigiannguit havde haft ekstraordinært mange slukningsarbejde ved byens dump og 
dermed tjent over 1 mill. kr.  og dette år sat til 1 mill. 17 t.kr. hvilket ikke er sandsynligt og hvad angår 
Aasiaat er budgettet fastsat, at vi i år forventer indtjening på 352 t. kr. og der er kun indtjent 81 t.kr. d.d. 
hvilket kunne have indflydelse på regnskabet ved årets udgang, såfremt man ikke retter det forventede 
indtægts størrelse. 
 
SAGSFREMSTILLING: 
 
 For at rette op på regnskabet for resten af året anmodes hermed en tillægsbevilling på følgende konti: 
 
Konto 25-01-10-79-20  230 t. kr. ( brandvæsnet i Aasiaat) 
Konto 25-01-30-79-20  860 t. kr. (brandvæsnet i Qasigiannguit) 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 
 
Ovenstående ansøgning vil få økonomisk konsekvenser da ansøgning finansieres fra kasse. 
 
INDSTILLING: 
 
Det indstilles overfor udvalget INUA at godkende ansøgning og videresende sagen til kommunalbestyrelsen. 

 
 
BILAG: 
 
BESLUTNING: Under mødet i udvalget INUA pr. 20. August 2019 

 

Indstilling godkendt. 

 
 
BESLUTNING: 
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Sags nr. 19-055 Bilags nr. 1 Journal nr.  

Emne 19-055 Beredskabsplan 

 
RESUME: 
Beredskabsplan for brandvæsnet i Kommune Qeqertalik skal behandles under mødet. Såfremt der er 
indstilling til godkendelse skal sagen videresendes til kommunalbestyrelsen med indstilling til godkendelse. 

LOVGRUNDLAG: 
Inatsisartutlov nr 14 af 26. maj 2010 redningsberedskabet i Grønland og om brand- og 
eksplosionsforebyggende foranstaltninger §7 skal det være målsætning om ansættelse og særlige 
uddannelsesmæssige kvalifikationer realiseres 

SAGSBEHANDLING: 
Kommunalbestyrelsen 

INDSTILLING: 
Administrationen skal orientere om beredskabskommissionen skal afholde møde den 05. Aug 2019, og skal 
behandle indstilling om at sende beredskabsplan til høring.  

Beslutning fra beredskabskommissionen skal fremlyses til udvalget INOQARFIK under dets møde den 09. 
August 2019 som orienteringssag. 

BILAG: 

Bilag 55-1:  Beredskabsplan 

BESLUTNING: Den 09 August 2019 holdt udvalget INOQARFIK og besluttede 

Beredsskabskommission skal holde møde 09. august 2019 kl. 13:00 vedr. høring, medlemmer blev enige 

om at der skal være formandsbeslutning. 

 
BESLUTNING: Den 13. august 2019  

Næste formand, Niels Kristensen, for udvalget INOQARFIK tog formandsbeslutning,  på vegne af 

formanden, efter beredskabskommisionens fik vi først referet fra beredskabsmøde den 11. september 

2019 

 

BESLUTNING: Den 20. september 2019 udvalget INUA 

Indstilling godkendt 

 
 
BESLUTNING: 
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Sagsnr. 19-056 Bilags Nr  Journal nr.  

Emne 19-056 Forslag til samling af fugleæg 

 

RESUME: 

Bygdebestyrelsen i Attu/iginniarfik sender forslag, forslaget omfatter samling af fugleæg fra følgende fulge: 

Edderfugle, Canada gås, og havterner, der ligger på øerne nord for Agissat. 

Forslag til samling af fugleæg fra 01-06 til 15-06. 

 

SAGSFREMSTILLING: 

PISUNA Attu støtter tidligere fremsatte forslag om indsamling af fugleæg, og har følgende forslag. 

Har lagt disse til grundlag  

Som det kendt er der alt for mange edderfugle, der er så mange af dem, at de er begyndt at finde fode i 

bygder og byer uden hensyntagen til at disse er beboede og vi kan sige at de spiser af menneskers 

madrester. 

Vores begrundelser er hvad vi ser og følger med i, og derfor er dette forslag udarbejdet. 

På grund af det stort antal af edderfugle gives der forslag til at der bliver samlet æg halvdelen af juni måned 

i perioden 01. Juni – 15. Juni. 

 

Ud fra vores observationer af Canada gæs har vi været opmærksom på at antallet af disse besøgende fugle 

er vokset, antallet er så stort at vi er begyndt at se dem svømme i rundt omkring i søer ved bygderne. 

Og de ligger deres æg allevegne i så stort omfang at de har overhalet vores lokale fugle ift. æglægning. 

Vokse i antal uden styring. Forslaget om at samle æg har derfor sine grund i disse observerede forhold, og 

indsamling vil ske i perioden 01. Juni – 15. Juni. 

 

Vedrørende havternerne: 

Indsamling af terneæg er ikke tilladt om sommeren, som bekendt lægger havternerne ikke kun æg ved 

Agissat.  I henhold til rapporten om Agissat er disse fredet om sommeren, hvilket vi respekterer. Men vi har 

siden tidernes morgen spist havterneæg, som vi har samlet fra andre øer langs kysten, hvilket vi ønsker 

genindført, derfor giver vi forslag til at indsamle havterneæg. Havternerne ved Agissat har jo mulighed for 

at formere sig og øge i antal, da disse allerede er beskyttet gennem lovgivningen, derfor giver vi 

løsningsforslag til at give mulighed for at samle æg i perioden 01. juni - 15.  Juni 

 

LOVGRUNDLAG: 

Selvstyrets bekendtgørelse nr 1 af 5 januar 2017 om beskyttelse og fangst af fugle. 

Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 11 af 17. april 2008 om fredning af Kitsissunnguit (Grønne Ejland). 

 

ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 

Ingen 

 

SAGSBEHANDLING: 

Kommunalbestyrelsen 
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INDSTILLING: 

Sekretariatet indstiller overfor udvalget INOQARFIK at udvalget giver støtte til nedenstående forslag og 

videresender disse til udvalget INUA  

og kommunalbestyrelsen med henblik på at videresende og støtte til APNN. 

 

Forslag fra PISUNA Attu om at der i perioden 01.juni til 15.juni kan indsamles fugleæg samt  

Man forestiller sig at havterner i Agissat, Innarsuatsiaat , Kitsissunguit, Niaqornat og Saattuarsuit skal være 

fredet, men der gives forslag til indsamling af æg i resten af kysten i perioden 01. Juni – 15. Juni. 

  

BILAG: 

 

Bilag 56-1  Forslag fra bygdebestyrelsen Attu/Iginniarfik 
 
BESLUTNING: Den 06.  september 2019 holdt udvalget INOQARFIK møde og besluttede at 

Indstilling godkendt. 

Der skal endvidere rettes henvendelse om at mindske antallet af ræve under fuglenes yngIetid. 

Kommune Qeqertalik er glad for at PISUNA i Attu har positive initiativer, og det er yderst vigtigt at 

fastholde igangværende initiativ til at oprette stilling som jagtbetjent i Kommune Qeqertalik. 

 
BESLUTNING: Den 20. september 2019 udvalget INUA 

Indstilling godkendt. 
Følgende skal tilføjes: Undtaget alle Ramsarsområder. Kristian Broberg ønsker at, Assissut skal 

også være undtaget. 

 
 
BESLUTNING: 
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Sagsnr. 19-057 Bilags Nr  Journal nr.  

Emne 19-057 Forslag til ændring af jagtdatoer for lomvier 

 

RESUME: 

Bygdebestyrelsen i Attu/Iginniarfik har givet forslag til at ændre jagtdatoer for lomvier ved at forskyde 
datoerne teknisk. 
Bygdebestyrelsen tilslutter sig uden yderligere bemærkninger forslaget til videre behandling i 
Kommuneqarfik Qeqertalik.  
Forslaget omfatter at de nuværende jagtdatoer for lomvier i perioden 01.11 - 15.12 kan teknisk ændret til 

15.12 - 31.01 

 

SAGSFREMSTILLING: 

Hermed fremsender PISUNA Attu forslaget til bygdebestyrelsen med henblik på at få støtte. 

Som bekendt kommer lomvier senere på nordlige del af kysten i disse år og dette sker på grund af 

klimaændringer.  Kort sagt de ankommer til den del af kysten, når jagtsæsonen af disse er ovre.  

Og desværre er nuværende forhold sådan, at der fanges meget få lomvier i den nordlige del af kysten, 

derfor kan man knap nok drage fordele af lomvien. 

Derfor giver PISUNA Attu følgende forslag - i håb om at forslaget vil blive sendt hastet til rette instanser fra 

Kommune Qeqertalik. 

Jagtsæson for lomvier indenfor Kommune Qeqertalik´s grænser ønskes at blive sat til senere tidspunkt til 

perioden 15.12 – 31.01 på grund af lomvier tager til ind kysten på senere tidspunkt på grund af 

klimaforandringer. 

Grunden til dette forslag er, at befolkningen har draget meget af lomvien under tidligere tiders jagtsæson, 

dengang, da klimaet var mere "stabil". Selv om lomviebestanden er den samme, er denne ikke længere del 

af spisekæden blandt befolkningen og er blevet historie på grund af klimaændringer. 

I stedet er man desværre begyndt at spise udenlandske fugle, der købt i butikkerne, som "lomvier". 

 

LOVGRUNDLAG: 

Selvstyrets bekendtgørelse nr 1 af 5 januar 2017 om beskyttelse og fangst af fugle. 

 

ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 

Ingen 

 

SAGSBEHANDLING: 

Kommunalbestyrelsen 

 

 

 

INDSTILLING: 

Sekretariatet indstiller: 

At udvalget INOQARFIK støtter forslag om at finde teknisk løsning ved at ændre datoer på jagtsæson af 

lomvier til disse 15.12 – 31.01, og videresende til udvalget INUA og kommunalbestyrelsen med henblik på at 

få deres støtte og videresende denne til APNN. 
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BILAG: 

Bilag 57-1 Forslag fra bygdebestyrelsen Attu/Iginniarfik 

 

BESLUTNING: Den 06. september 2019 holdt udvalget INOQARFIK møde og besluttede at,  

Indstilling godkendt. 

Der skal endvidere rettes henvendelse om at mindske antallet af ræve under fuglenes yngIetid. 

Kommune Qeqertalik er glad for at PISUNA i Attu har positive initiativer, og det er yderst vigtigt at 

fastholde igangværende initiativ til at oprette stilling som jagtbetjent i Kommune Qeqertalik. 

 

Beslutning: 20. September 2019 udvalget INUA 
 

Indstilling godkendt. 
 

BESLUTNING: 
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Sags nr. 19-058 Bilags nr 1 Journal nr.  

Emne 19-058 Forslag til forlængelse af jagtperiode af hvalrosser og ændring af nord- 
og breddegrader 

 

RESUME: 

Bygdebestyrelsen i Attu/Iginniarfik giver forslag til fremskyde jagtsæson af hvalrosser i Attu. 

Bygdebestyrelsen tilslutter sig uden yderligere bemærkninger forslaget til videre behandling i Kommune 

Qeqertalik. 

Forslaget omfatter forlængelse af jagtsæson af hvalrosser fra perioden 01.03-30.04 til 01.01.-30.04. 

For det andet ønsker man at få afskaffet nordlige breddegrad 70/30N og flytter denne til sydgrænsen for 

Kommune Qeqertalik.  Begrundelsen heri er, at hvalrosbestanden i nord og syd for 70/30 N er den samme. 

 

SAGSFREMSTILLING: 

Hermed videresender vi forslag fra PISUNA i Attu. 

Som bekendt har fangerne i Attu  i mange år ønsket at forlænge jagtsæson af hvalrosser syd for 70’30 N 

indtil 01.01-01.03. 

Men dette er blevet forkastet af respektive instanser. Blandt andet med denne begrundelse at de er parring 

i perioden 01.01-01.03. 

Men denne begrundelser anses til dags dato for at være grundløs af PISUNA Attu, og medlemmer af AAPP.  

Begrundelsen er, at der ikke er observeret hvalros i parring i dec-jan-feb under deres jagtture på kysten. 

Kort sagt der er ingen, der har observeret hvalrosser af hunkøn og hankøn, der er i fællesskab omkring 

01.01 "kæmpe om hunkønnene". Derved er forklaring fra videnskabsfolk om parring i disse måneder, blevet 

anset for at være grundløs af fangerne. 

Derfor sender vi sagen til behandling fra PISUNA i Attu til bygdebestyrelsen med henblik på at få ændret 

Inatsisartutlov nr. 12 af 29.oktober 1999 om fangst og jagt og Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 20 af 27. 

oktober 2006 om beskyttelse og fangst af hvalros. 

 

Kommune Qeqertalik kommer med følgende forslag til ændring: 

For det første, ovenstående hjemmestyrets lov nr. om at søge om at lave ændring på grænsen 70’30 N mod 

syd til kommunegrænsen af Kommune Qeqertalik. 

 

Begrundelse er at hvalrosbestanden nord og syd for 70’-30 N er den samme.  Derved anser PISUNA i Attu 

det for at være rimeligt og korrekt, at der tildeles jagtlicenser for fællesbestand til samme tidspunkt af 

årskvote fra   forvaltningsområdet Kangaatsiaq til forvaltningsområdet Upernavik. 

 

For det andet er jagtsæson af hvalrosser i perioden 01.03 til 30.04 blevet meget belastende i de senere år 

på grund af klimaændringerne, da disse fangstdyr kommer længere ud på havet på grund af foråret kommer 

tidligere. På grund af problemer med havisen er det blevet unødvendigt "farligt" at tage på hvalrosjagt nu 

om dage, da klimaforandringer i forhold til tidligere tiders stabile vejrforhold er blevet mere ustabile, 

tidligere havde vi jo haft nytte af vores fangstdyr. 

 

For det tredje. Med en flytning af grænsen længere mod syd er der ingen grund til bekymring over, at der 

bliver begået ulovlig fangst og andre ulovligheder efter PISUNA Attu´s opfattelse. Dels fordi årskvoten på 

hvalros fra forvaltningsområdet Kangaatsiaq til forvaltningsområdet Upernavik allerede reguleret (i loven). 

Derved kan den nuværende ubrugte kvote få mulighed for at blive brugt uden at der indføres restriktioner. 

 

Som det andet: Anskudt hvalrosser o.s.v.  må ikke eksporteres ud af landet. Derfor er der ingen grund til 



Ataats. nr. 19 -30/09/2019 Kommunalbestyrelse AH Qupp. 39 / 52 

bekymring om der kan udøves "ulovlige fangst". 

 

LOVGRUNDLAG: 

Landstingslov nr 12 af 29 oktober 1999 om fangst og jagt. 

Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 20 af 27. oktober 2006 om beskyttelse og fangst af hvalros 

KONSEKVENSER: 

 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 

 
SAGSBEHANDLING: 

 Kommunalbestyrelsen 
 

INDSTILLING: 

Sekretariatet indstiller  

At forslag til ændring af datoer for hvalrosjagt fra 01.03-01.04 til 01.01-01.04 bliver støttet af 

kommunalbestyrelsen og at der rettes henvendelse til APNN om dette. 

Og forslag til at få afskaffet grænsen 70’30 N og flytter denne til sydgrænsen for Kommune Qeqertalik bliver 

støttet af kommunalbestyrelsen og at der rettes henvendelse til AAPP om dette. 

 

BILAG: 

Bilag 58-1    Forslag fra bygdebestyrelsen i Attu/ iginniarfik 

 

BESLUTNING: Den 06. september 2019 holdt udvalget INOQARFIK møde og besluttede at,  

Indstilling godkendt. 

Der skal endvidere rettes henvendelse om at mindske antallet af ræve under fuglenes yngIetid. 

Kommune Qeqertalik er glad for at PISUNA i Attu har positive initiativer, og det er yderst vigtigt at 

fastholde igangværende initiativ til at oprette stilling som jagtbetjent i Kommune Qeqertalik. 

 

Beslutning: 20. September 2019 udvalget INUA 
 

Indstilling godkendt. 
 

 

BESLUTNING: 
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Sags nr. 19-059 Bilags nr. 1 Journal nr.  

Emne  19-059 Ansøgning om tillægsbevilling konto 80 

 
Resumé: 
 
De samlede skatteindtægter for 2018 vurderes at blive 15 mio kr. højre end budgetteret 
 
 
Sagsfremstilling: 
 
De forvente skatteindtægter for 2019 bliver løbende vurderet af Skattestyrelsen for at sikre at den løbende 
acontoudbetaling svare til kommunens andel af de faktiske skatteindtægter.  
 
Kommunens andel har løbemde være højere end forventet dog den løbende aconto betaling er derfor sat 
op for 2. Halvår 2019 med 2,5 mio årligt.  
 
Økonomiske konsekvenser: 
 
Ansøgning om tillægsbevilling vil få positive økonomiske konsekvencer på 15 mio kr.  
 
 
Indstilling: 
 
Det indstilles at tillægsbevillingen godkendes.  
 

Beslutning: 20. September 2019 udvalget INUA 
 

Indstilling godkendt. 

 
 

Beslutning: 
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Sags nr. 19-060 Bilags nr. 1 Journal nr.  

Emne  19-060 Ansøgning  om tillægsbevilling konto 11.00 og 11.04 

 
Resumé: 
 
Omkostningsniveauet for konto 11.000 Den kommunale forvaltning er i budgettet for 2019 bevilliget 
63.000.000 for hele året svarende til omkostningsniveauet for regnskabsniveauet for 2018.  
 
Det forslås at der besluttes en tillægssbevilling på 15 milioner kr. for året 2019.  
 
Sagsfremstilling: 
 
Regnkabsåret 2018 var præget af en løbende opbygning af funktionerne i området den kommunale 
forvaltning og dermed mange ikke besatte stillinger.  
 
Både i den sidste periode af 2018 og i 2019 er det lykkedes at besætte mange stillinger med kvalificerede 
medarbejdere. Samtidigt har der dog fortsat været behov for anvendelse af konsulenter som har øget 
omkostningsniveauet.  
 
Det er forvaltningens vurdering at omkostningerne er nødvendige for at sikre den daglige drift i kommunen.  
 
Også hændelserne i Kangatsiaq har medført massive ekstra omkostninger både i forbindelse med 
eksisterende medarbejdere men også til dækning af omkostniger i forbindelse med støtte fra andre byer for 
at sikre den daglige drift i byen. Dette anslås at udgøre ca. 6 millioner kr. i 2019.  
 
 
Økonomiske konsekvenser: 
 
Ansøgning om tillægsbevilling vil få negative økonomiske konsekvencer på 15 mio kr.  
 
 
Indstilling: 
 
Det indstilles at tillægsbevillingen godkendes.  
 
Beslutning: 20. September 2019 udvalget INUA 
 

Indstilling godkendt. 

 
 

Beslutning: 
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LUKKET PUNKT 
 

Sags nr. 19-061 Ilanng. nr.  Journal nr. 70.06 

Emne  Lukket punkt 
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LUKKET PUNKT 
 

Sags nr: 19-062 Bilag nr  Journal nr.  

Dagsorden Lukket punkt 
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ORIENTERINGSSAGER 
 

Sags nr. Orienteringssag INUA  

Emne Opførelse af nyt jolle/både værksted i Qasigiannguit 

 
RESUME: 
Licitationen til nyt jolle/bådeværksted i Qasigiannguit er afsluttet. Der er en virksomhed som har budt på 
opgaven. Tilbuddet er lidt større end de estimeret budget. 
SAGSFREMSTILLING: 
Licitationen til nyt jolle/bådeværksted i Qasigiannguit er afsluttet. Der er kommet kun et tilbud. Tilbuddet er 
lidt større end estimeret budget. Der er brug for ekstra bevilling hvis projektet skal fortsætte. 
LOVGRUNDLAG: 
Ingen. 
KONSEKVENSER: 
Fordi der er ingen værksted til joller i Qasigiannguit vil etableringen af værkstedet vil være en fordel for 
jolle/bådeejere. Det er et mangeårigt ønske fra indbyggerne. 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 
Kommunalbestyrelsen har afsat kr. 2.800.000 til projektet. Der er afsat kr. 2.000.000,- i 2019 og kr. 
800.000,- i 2020. Ifølge tilbuddet fra licitationen mangler der kr. 1.900.000,- hvis projektet kan godkendes. 
SAGSBEHANDLING: 
Kommunalbestyrelsen 
 
BILAG: 
Bilag 31-01: Referat fra licitationen 
Bilag 31-02: Indstilling fra rådgiverne fra projektet 
 
INDSTILLING: 
Sekretariatet foreslog udvalget Inoqarfik 
At det godkender ekstrabevilling på kr. 1.900.000. og videresender indstillingen til udvalget INUA som 
sender forslaget til endeligt godkendelse til Kommunalbestyrelsen. 
 
BESLUTNING: INOQARFIK 03.07.2019 

Indstilling godkendt. 

 
BESLUTNING INUA 10.07.2019: 

Indstilling godkendt. Borgmesterens kompetence i henhold til § 18 i Inatsisartutlov nr. 29 af 
17.november 2017 om den kommunale styrelse - borgmesteren kan på kommunalbestyrelsens vegne 
afgøre sager, som ikke tåler udsættelse eller ikke giver anledning til tvivl - blev anvendt i sagsbehandling 
af denne sag. 

 
 
  



Ataats. nr. 19 -30/09/2019 Kommunalbestyrelse AH Qupp. 45 / 52 

Sags nr. Orienteringssag INUA  

Emne Kommune Qeqertalik: Status over kulturhuset i Aasiaat 

 
Sagen er blevet taget op til drøftelse og behandling i kommunalbestyrelsen for lang tid siden, og nu har man 
taget et skridt videre på baggrund af kommunalbestyrelsens godkendelse af 31. oktober 2018.  
Efter halbestyrelsen i Aasiaat havde sluppet deres greb over det viderearbejde i sagen, er der nu dannet et 
samarbejdet mellem Kommune Qeqertalik og forening for forsamlingshuset i Aasiaat.  
 
Det næste skridt blev taget den 4. september 2019, da hensigtserklæringen blev underskrevet af 
næstformanden (da formanden Simon Petersen ikke havde mulighed for at deltage på denne dag) for 
foreningen forsamlingshuset i Aasiaat og borgmester Ane Hansen. 
Hensigtserklæringen er ikke bindende aftale, og såfremt der bliver fremlagt beslutningssager vil disse taget 
op i kommunalbestyrelsen. 
 
Det er visionen at kulturhuset i Kommune Qeqertalik skal ligge i området ved forsamlingshuset i Aasiaat, 
men visionen er ikke nået til det punkt at man er afklaret med sikkerhed hvordan huset vil blive bygget. Nu 
kan man tage det næste skridt efter underskrivelse af hensigtserklæringen, hvoraf mange spørgsmål skal 
blive undersøgt, som for eksempel: Hvordan vil kulturhuset se ud? Hvilken finansieringsmodel vil blive 
anvendt? Hvilke behov har borgerne? Og lignende  
  
Der blev lavet aftale med Aqqaluk Lynge og Teit Jørgensen at få afklaret disse spørgsmål. Og de har allerede 
startet deres afklaringsarbejde. De har i samarbejde med Kommune Qeqertalik udgivet pjece om Per 
Kirkegaards malerier, der hænger på væggen i forsamlingshuset, og pjecen vil blive brugt under fundraising 
som lokkemad. De har også allerede sendt om midler til en fond for at finansiere konservere malerierne.  
 
Medlemmerne i kommunalbestyrelsen vil få yderligere oplysninger under mødet den 26.november 2019.  
Det er status over kulturhuset i Aasiaat Kommune Qeqertalik.  
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Sags nr. Orienteringssag INUA  

Emne Aftale mellem Tumi Consulting og Kommune Qeqertalik  

 
RESUME 
 
Der er indgået aftale mellem Tumi Consulting / Hans Jørgen Mørch og Kommune Qeqertalik omkring 
konsulentydelser for resten af 2019 
 
 
SAGSFREMSTILLING: 
 
Der er indgået aftale om konsulentydelser mellem Tumi Consulting og Kommune Qeqertalik omkring 
konsulentydelser i forbindelse med generel bistand, overdragelse af opgaver til økonomidirektør og 
færdiggørelse af enkelte projekter. 
 
Aftalen fornys ved udgangen af 2019 hvis der forstsat er behov.  
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 
 
Aftalen afholdes på budgettet for konto 11.  
 
 
INDSTILLING: 
 
Til orientering  
 
BILAG: 
Info bilag 2-1 aftale med tumi consulting 
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Sags nr. Orienteringssag INUA  

Emne Balance -  til og med august  

 
RESUME 
 
Balance – til og med august 
 
SAGSFREMSTILLING: 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER: 
 
INDSTILLING: 
 
Til orientering 
 
BILAG: 
Info bilag 3-1 Balance august 2019 DA 
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Sags nr. Orienteringssag INUA  

Emne Orientering at Kommune Qeqertalik ikke har brug for akut hjælp fra Danmark  

 
GENTAGELSE: 
Svar på spørgsmål stillet af Peter Olsen kommunalbestyrelsesmedlemmer pr. mail 13. september 2019. 
 

1. Hvad er grundlaget for herværende melding. Og hvornår besluttede man, at det ikke er nødvendigt 

med ekstern hjælp. 

 Den 5. juli holdt Naalakkersuisoq for Sundhed, Sociale Anliggender og Justitsområdet 

møde med borgmestrene, om hjælp til Tasiilaq børnene på baggrund af det påbud hun 

havde fået, om at rette henvendelse om ekstern hjælp. I den forbindelse bad hun 

kommunerne om at udarbejde en redegørelse for behovet for socialrådgivere, 

medarbejdere, der havde med børn at gøre samt andre ønsker, inden den 15. juli. Dette 

blev rykket til den 5. august, da der var flere kommuner, der ikke havde svaret. 

 
2. Er beslutningen foretaget i samarbejde med udvalget Inuit? Vedrørende meldingen om, at det ikke 

er nødvendigt med ekstern hjælp og beslutningen om ikke at udarbejde en redegørelse for behovet; 

blev kommunalbestyrelsen spurgt?  

 Juli er feriemåned for kommunalbestyrelsen og udvalgene. Det er midt i ferietiden. Når 

dette sker har borgmesteren efter gældende love ret til at træffe afgørelser i  

hastesager, borgmesteren har pligt til at svare som en embedsmand. 
 

3.  Hvad er normeringen i socialområdet i Kommune Qeqertalik? Hvor mange stillinger står ubesat? 

 Kommune Qeqertalik har ansat 34 medarbejdere i socialområdet, af disse arbejder 11 i 

Aasiaat, en stilling står som ubesat, men der søges stadig efter en kandidat, I 

Qasigiannguit er der otte stillinger, de er alle besatte. I Qeqertarsuaq er der otte 

stillinger, de er alle besatte, i Kangaatsiaq er der syv stillinger, af disse er der tre 

ubesatte stillinger, hvor der stadig søges kandidater. Normeringen for hele området er 

38 stillinger. 

 
4. Hvor langt er man nået i undersøgelsen og behandlingen af seksuelt misbrugte i Kangaatsiaq og 

omegn? 

a) Hvor mange børn drejer det sig om? Hvor mange medarbejdere arbejder på det? Hvor 

kommer disse medarbejdere fra? Hvor mange penge er blevet brugt indtil nu? Hvem skal 

sørge for finansiering af dette? Og hvor mange penge skal sættes af til dette? Hvad er 

pengene blevet brugt til? 

 Spørgsmålene med uddybende svar kan læses i referatet fra udvalgsmødet i INUIT den 

20. december 2018. 

 
    Myndighedsopgaven med hensyn til mulig seksuel misbrug i Kangaatsiaq og omegn er nu 

tilendebragt, og behandlingen af de enkelte er nu gået i gang. Da det er en stor sag, 
arbejdede samtlige ansatte i socialområdet sammen om dette fra start indtil sommer 
2019. Alle lovmæssigt forpligtende opgaver er løst og mulighed for hjælp til børn, unge 
og forældre er nu afdækket. 

    Hvis Kangaatsiaqsagen skal løses ved en ekstra indsats i værste tilfælde situation, har 
man anslået, at der kunne blive behov for op til 25 mio. kr. i ekstraomkostninger. Der 
blev oprettet en speciel konto for at kunne se forbruget på dette område, og de 
omkostninger der blev brugt i sagen blev betalt igennem denne konto. Indtil ultimo 
august er der brugt 1.322.000 kr. når man tænker på hele 2019, er det anslået at sagen 
vil koste omkring 2 mio. kroner. Når man tager hele administrationen og hvor man har 
inddraget hele socialområdet i Kangaatsiaqsagen, er det anslået at lønomkostningerne i 
sagen har kostet omkring 4 mio. kroner. At det er samtlige ansatte i socialområdet i 
Kommune Qeqertalik, fra start har arbejdet på sagen, har minimeret omkostningerne.  
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    Det er ikke til at forudse, hvor mange penge der vil være brugt, indtil årsafslutningen på 

hele sagen, men vi kan beskrive dette her indtil nu. Samtlige omkostninger er 
omkostninger for Kommune Qeqertalik.  

    Og vi er i stadig kontakt med Selvstyret, og de har nævnt, at de gerne vil betale for 
behandlingen af ofrene.  

 
 

5. Kort fortalt så ønsker jeg en redegørelse om vores udfordringer i socialområdet. 

 

 Da Kommune Qeqertalik blev etableret, var en af de første opgaver en oprydning i 

sagerne i socialområdet, afsluttede sager der ikke var endeligt afgjorte, blev afsluttet, 

sager der skulle arbejdes videre på, blev planlagt og registreret. Dette blev udført i 

samarbejde med Deloitte. Socialarbejderne er ved at udarbejde en rapport om deres 

arbejde, og så vidt vi kan se går Kangaatsiaqsagen planmæssigt, hvis man skal se bort fra 

små enkelte forsinkelser.  

 
 

BILAG: 

 Bilag til orientering 5-1 Tilbagemeldinger vedr. kommunernes ønsker til Danmark (002) 
Bilag til orientering 5-2 svar til Naalakkersuisoq Martha Abelsenimut  
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Sags nr. Orienteringssag INUA  

Emne Kommunaldirektør Hans Peter Poulsens fratrædelse 

 
RESUME  
Kommunaldirektør Hans Peter Poulsens fratrædelse pr. 31. oktober 2019. 
 
BILAG: 
 
Ilisimatitsissutitut ilanngussaq 6-1 Hans Peter Poulsenip soraarniutaa 
Ilisimatitsissutitut ilanngussaq 6-2 Qullersaqarfik INUA-mit nalunaarut  
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LUKKET ORIENTERINGSSAGER  
 

Sags nr. Orienteringssag INUA  

Emne Lukket orienteringssag 
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